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DEBATA PODWÓRKOWA- OKRADZIONÓW  

Data i miejsce przeprowadzenia konsultacji:   

13.06.2017 - Okradzionów – boisko piłkarskie ul. Białej Przemszy. Debata została 

przeprowadzona podczas pikniku Kultura oczami dziecka.  

Czas trwania: 15:00-18:00 

Osoba prowadząca punkt i moderatorzy: Piotr Seremet, Tomasz Pełka, Patryk Jeliński. 

Liczba osób, które wzięły udział w konsultacjach: 46 uczestników (w tym  20 dzieci). 

 

W ramach debaty uczestnicy brali udział w trzech ćwiczeniach:  

Praca w grupach: każdy z uczestników debaty otrzymała te same 4 pytania dotyczące 

śródmieścia Dąbrowy Górniczej – w przeszłości, teraźniejszości i pożądanej przyszłości:  

o Czy zdarza się Wam przyjeżdżać do śródmieścia Dąbrowy Górniczej? Jeśli tak – w jakim celu? 

Jeśli nie – dlaczego? 

o Czy kiedyś przyjeżdżaliście /przyjeżdżałyście do centrum z innych powodów? Co się zmieniło  

w tej kwestii? 

o W jaki sposób chciał(a)byś tu spędzać czas (a teraz tego brakuje)?  

o Co jest do tego potrzebne (infrastruktura, usługi, inne)?  

 

Mieszkańcy wspólnie omawiali odpowiedzi na pytania. Przebieg dyskusji na bieżąco notował 

przypisany do grupy moderator. 

Praca w grupach: na mapie śródmieścia Dąbrowy mieszkańcy zaznaczali dwa typy 

miejsc/obiektów miejskich: zielonym post-item te, które są dla nich ważne, ciekawe, lubiane a 

czerwonym te, których brakuje – a więc są propozycją zmiany, wprowadzenia nowego 

rozwiązania.  

- warsztat projektowy, którego celem było zaproszenie mieszkańców do wspólnego  

i indywidualnego projektowania rozwiązań dla śródmieścia Dąbrowy Górniczej. 

 



                                                                                   
 

Projekt współfinansowany ze środków Unii Europejskiej w ramach Programu Operacyjnego Pomoc Techniczna 2014-2020 

2 

Zadanie zostało wykonane zgodnie z zamówieniem.  Debata podwórkowa przygotowana została 

w oparciu o informacje zawarte w „Opracowaniu zbiorczym zawierającym scenariusze działań, 

które mają być podjęte podczas procesu rewitalizacji terenu objętego projektem „Fabryka Pena 

Życia - rewitalizacja śródmieścia Dąbrowy Górniczej”  przygotowanym przez Pracownię Badań  

i Innowacji Społecznych „STOCZNIA”.  

 

 

ĆWICZENIE 1 

1. Czy spędzacie czas w śródmieściu Dąbrowy Górniczej?  
 

Znaczna większość mieszkańców dzielnicy Okradzionów, sporadycznie przyjeżdża lub przyjeżdżała 

do dzielnicy Śródmieście. Mieszkańcy twierdzą, że centrum Dąbrowy Górniczej najczęściej 

odwiedzane jest z powodu: 

- wykonywania pracy w Śródmieściu Dąbrowy Górniczej, 

- zakupów w centrum handlowym Pogoria i okolicznych punktach handlowych, 

- wizyty w kinie Helios dysponujące dużym repertuarem,  

- park Hallera w celach wypoczynkowych i rekreacyjnych, 

- udział w organizowanych warsztatach, spotkaniach dla mieszkańców przez Miejską Bibliotekę 
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Publiczną, 

- udział w organizowanych imprezach kulturalnych, koncertach organizowanych m.in. przez Pałac 

Kultury Zagłębia, 

- udział w wydarzeniach sportowych (hala sportowa, park Hallera), 

- załatwiania spraw w instytucjach finansowych, bankach na ul.  3 –go Maja, 

- spotkania na Placu Wolności przed PKZ, 

- udział w  odbywającej się cyklicznie giełdzie staroci. 

Uczestnicy debaty wskazali również istniejące braki, które powodują, że spędzanie czasu  

w śródmieściu nie jest dla nich atrakcyjne. Najczęściej wymieniano: 

- brak miejsc spotkań o różnym charakterze takich jak kawiarnie, restauracje, tzw. zaplecze 

gastronomiczne, 

- brak atrakcji dla dzieci, w których mogłyby uczestniczyć całe rodziny, 

- brak miejsc do parkowania, 

- zbyt krótko otwarte lokale gastronomiczne, 

- słabą oferta kulturalno-rozrywkowa, 

- brak miejsc do odpoczynku w ciszy ( ograniczone przestrzenie zielone), 

- brak ławek z stolikami gdzie można by usiąść w kilka osób, 

- duży ruch samochodowy w centrum, 

- problematyczne poruszanie się pomiędzy PKZ a parkiem Hallera, 
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2. Czy kiedyś przyjeżdżaliście do Dąbrowy Górniczej z innych powodów?  

 
Uczestnicy debaty wskazywali na różnicę dotyczącą celów przyjazdu do centrum miasta. Kiedyś w 

centrum miasta znajdowały się różne wydziały Urzędu Miejskiego. Częstym celem wizyty były też 

zakupy na ul. 3 –go Maja. Zmianie uległo nie tylko miejsce dokonywania zakupów ( obecnie  

CH Pogoria), lecz także załatwianie spraw urzędowych (centrum administracji przy ul. Granicznej 

– poza obszarem POR Centrum powoduje ograniczoną potrzebę wizyt w centrum miasta).  

Najczęściej odwiedzamy centrum miasta z powodu robienia zakupów. Odwiedzamy z reguły  

CH Pogoria i tam załatwiamy większość potrzebnych zakupów. Jest to spowodowane brakiem 

czasu oraz potrzebą załatwienia jak największej ilości spraw w jednym miejscu nie tracąc czasu na 

dojeżdżanie do innych punktów – deklarowali uczestniczący w debacie Dąbrowianie.  

Odzwierciedleniem tego jest ul. 3 –go Maja, która kiedyś tętniła życiem i wszyscy przyjeżdżali 

tutaj na zakupy.  W tej chwili obserwujemy, że znajdują się tam gównie banki oraz zaparkowane 

w każdym wolnym miejscu samochody. Dla mieszkańców problem stanowi poruszanie się po tej 

ulicy.  
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Ważnym spostrzeżeniem podczas debaty były głosy mieszkańców, iż funkcja administracyjna 

centrum powodowała, że mieszkańcy  przyjeżdżali do Śródmieścia aby załatwić jakiekolwiek 

sprawy. Tutaj też znajdował się sąd. Powodowało to duży napływ mieszkańców z terenu całego 

miasta do centrum.  

Wcześniej na terenie Śródmieścia znajdowała się Dąbrowska Fabryka Obrabiarek, w której 

pracowali mieszkańcy z terenu Dąbrowy Górniczej  i nie tylko. Innym, dużym zakładem 

znajdującym się na granicy Śródmieścia była Huta Bankowa. Te czynniki miały również wpływ na 

ilość osób przyjeżdżających do centrum miasta czy też przemieszczających się po jego terenie.  

Po upadku Dąbrowskiej Fabryki Obrabiarek, w związku z ograniczeniem produkcji w Hucie 

Bankowej  zmniejszyła się liczba osób odwiedzających Śródmieście. 

Mieszkańcy zwracali także uwagę, iż w latach 80-tych i 90-tych w Parku Hallera znajdował się 

basen odkryty, który był chętnie odwiedzany w okresie wakacyjnym przez mieszkańców, którzy 

korzystali z jego oferty – w latach 80 i 90 nie było takich miejsc zbyt dużo.  

Uczestnicy debaty podkreślają, że Dąbrowa Górnicza nigdy nie miała centrum, gdzie mieszkańcy 

chętnie spędzali czas oprócz załatwiania najpilniejszych spraw  urzędowych, zakupów. Brakowało 

w Śródmieściu miejsc gdzie można było się spotkać, skorzystać z ciekawej oferty kulturalno-

rozrywkowej. 
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3. W jaki sposób chcielibyście spędzać tu czas?  

Postulatem, który był często powtarzany przez uczestników debaty podwórkowej było  

stworzenie miejsc pozwalających na spotkania ze znajomymi, bliskimi, czasami biznesowymi – 

dotyczy to kawiarni, restauracji, pubów, klubokawiarni. Ważną sprawą dla uczestników było to, 

aby miejsca te były różnorodne, miały ciekawe style oraz były dostępne dla wszystkich  

w zależności od potrzeb wieku mieszkańców. Mieszkańcy zwracali uwagę na potrzebę stworzenia 

różnego rodzaju gastronomii dostępnej zarówno na wolnym powietrzu jak i w pomieszczeniach 

zamkniętych. Ważne, aby lokale te były zróżnicowane, od takich gdzie można szybko coś zjeść  

po miejsca gdzie chętnie spędzimy więcej czasu, jak restauracje gdzie można usiąść.  

Bardzo często zwracano uwagę na brak tzw. „nocnego życia” – uczestnicy chcieliby, aby powstały 

miejsca, gdzie można się pobawić przy różnego rodzaju muzyce, koncertach, kluby muzyczne, 

dyskoteki. Podkreślali, że lokale te powinny być długo czynne i bezpieczne dla osób 

odwiedzających.  
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Podczas debaty podwórkowej, zwracano również uwagę na potrzebę stworzenia odpowiedniej 

oferty dla dzieci i młodzieży. Postulowano przygotowania oferty warsztatów, zajęć gdzie dzieci  

i młodzież  będą mogły rozwijać swoje zainteresowania, dzięki czemu młodzi mieszkańcy chętniej 

będą chcieli odwiedzać Śródmieście.  

Mieszkańcy sugerowali również aby w Śródmieściu mogły znaleźć się też punkty usługowe typu: 

szewc, krawcowa, ślusarz. Postulowano stworzenie miejsca gdzie będzie można skorzystać z ich 

usług, a warunki finansowe „nie zabiją” usługodawców.  

Mieszkańcy podnosili także kwestię aby nie pojawiły się w śródmieściu kolejne markety, których 

jest dookoła wystarczająca ilość- wystarczy przejść do CH Pogoria.   

Ważną potrzebą jaką wskazali debatujący jest poziom bezpieczeństwo na terenie Śródmieścia. 

Informowali oni że, jeśli chcemy, aby ludzie chętnie przebywali w centrum, muszą czuć się 

bezpiecznie, łatwo się poruszać pomiędzy poszczególnymi częściami dzielnicy Śródmieście. 
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Mieszkańcy dyskutowali także na temat tzw. „małej architektury”. 

Uczestnicy debaty uważają, że w Śródmieściu powinny znaleźć dla siebie ofertę czy też miejsce, 

różne grupy wiekowe. 

Uczestnicy spotkania omawiali kwestie estetyki i czystości przestrzeni publicznych. Dbałość o ład 

przestrzenny sformułowali  stwierdzeniem: by nie raził nas nieład jaki jest teraz, różne kolory, 

które nie pasują do siebie.  

 

4. Co jest do tego potrzebne (infrastruktura, usługi, inne)? 

W celu zrealizowania wyżej wymienionych pomysłów należy – wg uczestników debaty – 

odpowiednio zaplanować i przygotować inwestycje. Ważna jest komunikacja ze Śródmieściem. 

Abyśmy mogli i chcieli tam przebywać to musi być łatwy dostęp, komunikacja miejska musi być 

rozbudowana abyśmy my mieszkańcy dalszych dzielnic Dąbrowy Górniczej mogli tam swobodnie 

dojechać i nie czekać na autobus godzinę lub dwie. Jeśli tego nie będzie to my nigdy tam  

nie będziemy jeździć, bo to zawsze będzie wiązało się z problemem jak tam dotrzeć i wrócić – 

twierdzili mieszkańcy Dąbrowy Górniczej. 

Powinna też tam być odpowiednia infrastruktura, oferta, która zachęci nas do przebywania w 

tym miejscu. Ważne jest aby lokale czynne tam, nie były zamykane o godzinie 22 czy 24 (w 

weekendy – dodawali) – inaczej nie warto się wybierać na godzinę z taki okolic jak Okradzionów. 

Miejsca parkingowe też będą odgrywały dużą rolę – jeśli nie ma gdzie zaparkować to mieszkańcy 

zniechęcają się. 

Aby centrum żyło i było bezpieczne sugerowano również rozwiązanie problemu z nadmiernym 

ruchem samochodowym w Śródmieściu, aby spróbować go ograniczyć bądź w ogóle przesunąć z 

centrum. Przejście ze strony Fabryki Pełnej Życia np. do Parku Hallera powinno być łatwe  

i bezpieczne dla każdego.  
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ĆWICZENIE 2 

Ważne miejsca jakie wskazywali mieszkańcy na mapie Dąbrowy Górniczej to: 

- Pałac Kultury Zagłębia, 

- Miejska Biblioteka Publiczna, 

- Park Hallera, 

- Centrum Handlowe Pogoria, 

- ul. 3-go Maja, 

- Plac Wolności wraz z przejściem podziemnym i przystankami, 

- Hala widowiskowo-sportowa Centrum, 

- Nemo Wodny-Świat,  

- Dworzec kolejowy. 

Najważniejsze zmiany proponowane przez mieszkańców to:   

- ograniczenie lub zakaz ruchu na ul. 3-go Maja, 

- zagospodarowanie terenu Fabryki Pełnej Życia, 

- ograniczenie ruchu samochodowego w samym centrum lub przeniesienie go na zewnątrz, 

- remont dworca PKP – połączonych z większą ilością połączeń lokalnych, przygotowanie centrów 

przesiadkowych, które ułatwiłyby dalsze podróżowanie, 

- uzupełnienie infrastruktury w Parku Hallera – w zakresie małej architektury (więcej ławek + 

stoły gdzie będzie można usiąść, porozmawiać, rozszerzenie placu zabaw), 

- Nemo Wodny Świat – urozmaicenie oferty proponowanej przez park wodny, dostosowanie ceny 

do proponowanej oferty. Wg uczestników debaty, cena za bilet jest zbyt duża co odstrasza 

odwiedzających. Sugerowano aby zadbać o budynek, który zaczyna straszyć z zewnątrz - 

odpadający tynk. Część uczestników sugerowała, że może lepiej byłoby to zamknąć 

 i zainwestować w coś innego. 
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ĆWICZENIE 3 WARSZTAT PROJEKTOWY 

 

Elementy wzbogacające plac zabaw 

 

 

Zaproponowano uzupełnienie sprzętu na placu zabaw w Parku Hallera, np. większej zjeżdżalni, 

dodatkowe huśtawki, piętrowe domki, które pozwalają dzieciom na wspinanie się, wykorzystanie 

naturalnego zbocza przy placu na potrzeby zimowego toru saneczkowego. Zlikwidowanie 

ogrodzenia od strony zbocza. Plac ten jest chętnie odwiedzane przez dużą liczbę osób,  

co automatycznie zwiększa ilość bawiących się dzieci oraz tłok przy urządzeniach na placu zabaw. 

Rozbudowa o kolejne urządzenia  podniesie komfort osób korzystajacych z tego miejsca. Również 

zwrócono uwagę na brak toalet przy placu co jest kłopotliwe dla dzieci i ich rodziców. 

Zaproponowano również zainstalowaniu wodotyrysków, dzięki którym w upalne dni dzieci czy też 

dorośli poprzez zabawę będą mogli się schłodzić. 
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Wieża widokowa 

 

Podczas projektowania zaproponowano również wieżę widokową lub miejsce, z którego będzie 

można podziwiac panoramę Dąbrowy Górniczej. Byłby to też punkt charakterysty w mieście. 

 

Fabryka Pełna Życia 

Mieszkańcy rozmawiali również na temat terenów Fabryki Pełnej Życia ( byłych zakładów 

DEFUM). Nie byli w stanie stworzyć jednolitej wizji tego miejsca. Rozmawiano jednak jakby to 

miejsce mogło wyglądać. Uczestnicy debaty chieliby aby zachowano część budynków oraz hal, 

które mają wartość historyczną i architektoniczną. Aby wszystkie te elemanty były spójne  

i wyglądały atrakcyjnie.  
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Kolorystyka Śródmieścia 

 

Dzięki twórczości dzieci i ich fantazji zwrócono również uwagę na kolorystykę panującą w mieście 

i centrum. Dyskutowano nad problemem związanym różnymi kolorami bloków. Każdy jest inny, 

być może mogłyby być kolorowe, ale przypisać jakieś konkretne kolory do dzielnicy aby nie było 

tak pstrokato. Tak, aby chociaż kilka bloków, czy też osiedle miało taką samą kolorystykę,  

a będzie to wyglądało o wiele lepiej – stwierdzili uczestnicy debaty. 
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REKOMENDACJE NA PRZYSZŁOŚĆ 

 

Debata podwórkowa była prowadzona w trakcie pikniku organizowanego przez Stowarzyszenie 

Małolat w Okradzionowie. Uczestników debaty rekrutowaliśmy wśród osób uczestniczących   

w wydarzeniu. Innym motywatorem zachęcającym mieszkańców dzielnicy do uczestnictwa były 

zorganizowane animacje dla dzieci. 

W trakcie debaty dostrzegliśmy trudność zachęcenia osób do uczestnictwa. Zaproponowana 

metoda warsztatowa, która wymaga zaangażowania uczestników na czas 2 godzin trudna  

do przeprowadzenia.  

Zrezygnowaliśmy z zapisywania odpowiedzi uczestników na flipczarcie i prowadziliśmy wywiady, 

rozmowy z mieszkańcami. Proponujemy prowadzenie ich przez moderatorów, którzy w trakcie 

takiej rozmowy dokonują notatek.  

W związku z pobawionym trudnościami w prowadzeniu debaty podwórkowej w formie  

2 godzinnego warsztatu w trakcie imprezy plenerowej, zdecydowaliśmy się na modyfikację. 

Proponujemy przeprowadzać poszczególne ćwiczenia osobno, zachęcając osoby biorące udział w 

pikniku poprzez indywidualne rozmowy, wywiady. Na koniec wywiadu osoby otrzymywały 

pamiątkową plakietkę z wizerunkiem Fabryki Pełnej Życia, co było  dla nich miłym gestem  

za poświęcony czas. 

Warsztat projektowania ze styroduru proponujemy wzbogacić o takie elementy jak plastelina, 

klocki, lego, klocki drewniane. Pozwala to na tworzenie bardziej kreatywnych projektów 

budynków, urządzeń czy też miejsc. Elementy te wzajemnie się uzupełniają i pozwalają na lepsze 

efekty. Osoby dorosłe przy formie pikniku niechętnie uczestniczyły w warsztacie ze styroduru. 

Dopiero wspólna praca z dziećmi pozwalała na przełamanie bariery i nawiązanie relacji  

oraz tworzenie projektów.   

Sama forma debaty podwórkowej jako konsultacji spodobała się uczestnikom.  

 


